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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Ručí nějakým způsobem obchodní zástupce
za splnění závazku osoby, se kterou
zprostředkoval uzavření příslušné smlouvy?
Dle § 652 a násl. zák. č. 513/1991 Sb., obchodního zákoníku, se smlouvou o obchodním zastoupení
obchodní zástupce jako nezávislý podnikatel zavazuje dlouhodobě pro zastoupeného vyvíjet činnost
směřující k uzavírání určitého druhu smluv nebo je sjednávat a uzavírat jménem zastoupeného a na
jeho účet. Smlouva o obchodním zastoupení musí mít pod sankcí její neplatnosti písemnou formu.

Jedná se tak o podnikatelskou činnost prováděnou za úplatu, jejím předmětem je vyhledávání zájemců o uzavření
příslušných smluv, které jsou blíže vymezeny ve smlouvě. Takovéto smlouvy jsou však zpravidla již uzavírány nikoliv
samotným zástupcem, nýbrž osobou zastoupenou. To však nevylučuje, aby bylo ve smlouvě o obchodním zastoupení
sjednáno oprávnění obchodního zástupce činit za zastoupeného jeho jménem a na jeho účet právní úkony (tedy kupř.
uzavření příslušné smlouvy nejen zprostředkovat, ale ji i rovnou uzavřít). V takovém případě se řídí práva  a
povinnosti zastoupeného a obchodního zástupce ustanoveními smlouvy mandátní, přičemž k takovémuto jednání je
třeba udělit obchodnímu zástupci plnou moc. Bez udělené plné moci není obchodní zástupce oprávněn jménem
zastoupeného uzavírat obchody, cokoli pro něho přijímat nebo činit jiné právní úkony. 

Na smlouvu o obchodním zastoupení se dle § 658 odst. 1 obchodního zákoníku použije právní úprava smlouvy o
zprostředkování, nestanoví-li ustanovení o smlouvě o zprostředkování jinak. Obchodní zástupce tak nesmí navrhovat
zastoupenému uzavření smlouvy, popř. jeho jménem uzavřít smlouvu s osobou, o které ví nebo musí vědět, že je
důvodná pochybnost, že splní řádně a včas své závazky ze zprostředkované smlouvy. Obchodní zástupce je  dále 
povinen, jestliže o to zastoupený požádá, sdělit mu údaje potřebné k posouzení důvěryhodnosti osoby, se kterou
navrhuje uzavření smlouvy.

Výše uvedené povinnosti obchodního zástupce tak mají za cíl co nejvíce minimalizovat rizika zastoupeného spjatá  s
uzavíráním smlouvy s osobou, s níž zastoupený nepřichází, zpravidla vyjma samotného podpisu sjednané smlouvy,
přímo do  styku.

Nyní již k samotnému předmětu dotazu. Obchodní zástupce ručí za splnění povinností (např. zaplacení kupní ceny) z
uzavřené smlouvy třetí osobou, s níž navrhl zastoupenému uzavření obchodu nebo se kterou jménem zastoupeného
přímo uzavřel obchod, jen když se k tomu zastoupenému písemně zavázal a obdržel-li za převzetí ručení zvláštní
odměnu. V takovém případě se řídí jeho práva a povinnosti podle ustanovení o ručení. Stejně jako smlouva o
obchodním zastoupení samotná i převzetí ručení musí mít písemnou formu a zpravidla bude součástí uzavřené
smlouvy o obchodním zastoupení.

V opačném případě tedy obchodní zástupce za splnění závazků třetí osobou, se kterou pro zastoupeného
zprostředkoval uzavření příslušné smlouvy, popř. se kterou na základě plné moci jménem zastoupeného a na jeho
účet tuto smlouvu přímo uzavřel, neodpovídá. 
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